Von the Award for Outstanding International Chinese anguage Teaching Materials

刘珣◎主编

英文注释 Annotated in English

NEW PRACTICAL CHINESE READER

3rd Edition

TEXTBOOK

课本

那 SI 焉 汉 쯝 影 25





鄂尔

荣获"优秀国际汉语教材奖"

Won the Award for Outstanding International Chinese Language Teaching Materials



英文注释

Annotated in English

NEW PRACTICAL CHINESE READE

3rd Edition



编 者:施家炜 刘 珣 郑家平 裘珊珊

英文翻译: Helen Xiaoyan Wu(吴小燕)

John Edward Stowe(司徒祥文)

英文审订: 余心乐

汉落深本



00969164







© 2015 北京语言大学出版社, 社图号 15191

图书在版编目(CIP)数据

新实用汉语课本:英文注释.1,课本/刘珣主编.--3版.--北京:北京语言大学出版社,2015.10 ISBN 978-7-5619-4277-2

I. ①新··· Ⅱ. ①刘··· Ⅲ. ①汉语-对外汉语教学-教材 Ⅳ. ① H195.4

中国版本图书馆 CIP 数据核字 (2015) 第 223456 号

新实用汉语课本(第3版 英文注释)课本1 XIN SHIYONG HANYU KEBEN (DI-SAN BAN YINGWEN ZHUSHI) KEBEN 1

项目负责: 付彦白

责任编辑: 付彦白 英文编辑: 孙玉婷

封面设计: 张静 版式设计: 李佳 插图绘制: 李慧麟 刘谱

排版制作: 北京创艺涵文化发展有限公司

责任印制:姜正周

出版发行: *长京语言大学出版社

社 址: 北京市海淀区学院路 15 号, 100083

网 址: www.blcup.com 电子信箱: service@blcup.com

电 话:编辑部 8610-82303647/3592/3395

国内发行 8610-82303650/3591/3648 海外发行 8610-82303365/3080/3668

北语书店 8610-82303653 网购咨询 8610-82303908

印 刷: 保定市中画美凯印刷有限公司

版 次: 2015年10月第3版 印 次: 2015年10月第1次印刷

开 本: 889 毫米 × 1194 毫米 1/16 印 张: 21.25 插表 1

字 数: 438千字

12800

第3版前言

《新实用汉语课本》是新世纪之初,主要为以英语为母语或媒介语的海外成人汉语学习者编写的一套零起点的综合教材,是《实用汉语课本》系列的第二代产品。本版为修订后的第3版,主要供海外大学、孔子学院及高中用作汉语课教材,也可自学使用。

一部世界广泛使用的汉语教材

《新实用汉语课本》自 2002 年作为中国国家汉办重点规划教材陆续问世以来,得到世界各地汉语学习者和汉语教师们的欢迎与关爱。最初推出了英文、俄文、泰文、西班牙文4个文种注释本。2009 年在孔子学院总部/国家汉办的大力支持下,又陆续推出了英文、法文、德文、俄文、西班牙文、阿拉伯文、日文、韩文、泰文等9个文种注释本的入门级分册;同时我们对原版(英文注释本)进行了局部修订,出版了第一册到第四册的第2版。现在,从南北美洲、东西欧洲到澳洲,从亚洲到非洲,都有第1版和第2版的大量的使用者。以西班牙文注释本为例,2014年的发行量是 2009 年的 6 倍。13 年来,各种版本的第一册,总共已印刷 31 次。一些国家还购买了该教材的版权。这些都表明《新实用汉语课本》正如它的上一代产品(上世纪八九十年代的《实用汉语课本》)一样,已成为世界上最广泛使用、最具有影响力的基础汉语教材之一。2010年,《新实用汉语课本》荣获"优秀国际汉语教材奖"。

教学目标

《新实用汉语课本》的教学目标是通过汉语语言结构、语言功能与相关文化知识的学习和听说读写技能训练,逐步培养学习者综合运用汉语的能力。首先是培养学习者跨文化交际能力,并提高多元文化意识;同时在这一过程中让学习者掌握一些汉语的学习策略,增强学习汉语的兴趣。

全书共六册,第一册到第四册为初级(基础)阶段,围绕几个年轻的外国留学生在中国的生活及他们与中国朋友和教师的友情与交往,展开一系列贴近学习者真实生活、有趣的故事。其中,第一、二册结合校园及日常生活,介绍与汉语表达和理解有关的习俗文化;第三、四册围绕青年学生感兴趣的话题进行文化对比和讨论。完成这四册的学习,学习者可掌握汉语的基本结构和表达功能,达到新 HSK 四至五级水平。第五、六册为中级阶段,内容反映了中国社会的众多方面,体现中国当代国情、文化和传统文化。语言结构除扩大和深化词语和语法教学外,把重点放在复句和语段层面,培养学习者理解和表达中高级的功能和话题的能力,特别是成段表达的交际能力。完成这一阶段的学习,学习者可达到新 HSK 五至六级水平。

编写和修订理念

近年来国际汉语教学已出现前所未有的大发展的新形势,世界第二语言教学理论和教学方法的研究也有很多新的进展。这些变化促成了《新实用汉语课本》第3版的问世。

本教材的编写和修订,以学习者"更容易学"、教师"更方便用"为宗旨,继承中国对外汉

语教学半个多世纪以来的优秀传统,汲取国内外语言教学理论和教学实践的新成果,特别注重研究汉语教学本身的规律,坚持贯彻能体现汉语教学特点的"结构—功能—文化相结合"的教学理念。我们认为,牢固地掌握语言结构,是培养语言运用能力的基础。这就需要既要让学习者通过大量操练和练习获得四种基本技能,又要让成人学习者懂得必要的语法知识和组词造句的规则。对像汉语这样与绝大多数学习者母语的谱系关系相去甚远的"真正外语",尤其要强调语音、词汇、句型、语法和话语等语言结构的学习和掌握,而且要特别注意体现由简单到复杂、由易到难、循序渐进、不断重现的原则,才能使学习过程更为容易,更为顺利。语言教材还应该有助于学习者了解目的语国家的文化和社会,从而更好地运用目的语进行交际。这就是我们编写和修订《新实用汉语课本》所主张的主要理念。

新版(第3版)的新特点

修订后的第3版教材,更重视学习者的主动、创造性的学习,使学习者不断增强学习动力并获得成就感,每课增设了课前"热身"以及最后的"自我评估"环节。

新版强调用中学,加强课堂互动和合作学习,在坚持以语言结构教学为基础的同时,加强 交际性、任务型的活动。

新版课文内容更体现时代感,更有趣味性,更适合学习者的需要;话题更加集中、明确;功能更加突出、实用;语言更加真实、自然;生词选取更注重常用词,加强补充词;语言点的安排更为科学合理,更突出难点、重点;练习更加注意处理好机械性、交际性、任务型练习的关系。内容采取板块式的安排,方便学习者根据需要进行选择。

修订后的《新实用汉语课本》,海外专修或选修中文的学习者可用作听说读写综合教学的汉语教材。全书每册有10课(第一册另设两课语音预备课,供学习者选用),每课约需4~5学时。一学期可学完一册。

新版《课本》体例

语音预备课

学习者从一开始就重视汉语的语音和声调的学习,这一点非常重要。新版编写了两课语音预备课,除系统地教语音外,还配合声韵母和声调的练习,学一些常用会话和课堂用语。(注意:预备课中不进行任何语法、句型教学,语言结构的教学将从第一课开始)同时,开始学习汉字的基本知识。教师可根据学生的具体情况决定这两课的使用。

正课

- 1. 热身 每课的开始,提出两个启发性的问题,作为课前预习的一部分,有助于引起学习者的兴趣,将学习者引进本课。
- 2. 课文 为学习者提供他们所需要的话题和典型的情境,进行汉语基本结构和功能的学习和运用。课文中凸显功能,并多次重现本课要学的语言结构。第一、二册课文基本上采用对话体(每课两段),以利于基础阶段在听说读写全面要求的基础上加强听说的训练。课文中拼音与汉字的呈现方式,由利用、突出拼音到逐步摆脱对拼音的依赖。

生词 一方面对组成生词的语素(汉字)进行分析,便于学习者理解和记忆生词,进而掌握汉语构词的规律;同时强调通过词语搭配,掌握生词的用法。

注释 主要内容为:解释词语的用法;介绍必要的文化背景知识;补充已学过的语法点;对课文中已出现但暂不讲解语法点的句子,通过译文让学习者弄懂意思。

3. 语言点

核心句 体现了本课所介绍的主要语言结构及主要功能,是本课必须要熟练掌握的句子。

语法 针对汉语的特点和难点,对本课出现的主要语言结构进行必要的说明。着重介绍句子组装的规律,不求语法知识的全面系统。每个语法点讲解后,即有理解性(机械性)的练习加以巩固。比较复杂的语法点或词汇用法,常分几课介绍,注意在当课不要一次超前讲完所有用法。课文中尽量重现前一课的主要语言点。每册有1~2次语法小结,帮助学习者对已学过的语法点进行梳理。

4. 练习与运用

补充词语 紧密配合课文内容,扩大相关词语,有利于学习者进行交际性、任务型课堂活动,并由学习者量力吸取。

语音练习 在学习语音预备课的基础上,针对汉语语音的特点和难点,坚持有重点地加以练习,巩固并提高语音学习的成果。

会话练习 根据本课的话题和主要功能,运用所学的语言结构,进行有意义的会话练习。

听后复述 根据本课的话题和主要功能,运用所学的语言结构,在变换情境的情况下,做 听和说的练习。

阅读理解 用叙述体短文重现已学过的句型与词汇,着重培养语段理解与连贯表达的能力。

任务与活动 在操练和有意义练习的基础上,进一步进行交际性、任务型的活动,培养学习者综合运用汉语的能力。

写作练习 由于汉语自身的特点,学习者读写能力的提高一般说来难于听说能力,读和写中又以写的能力难度为最高。在学汉语的开始阶段就要重视写的技能的培养,从写汉字、生词、语段开始,读写结合,逐步由控制性写作提高到开放性写作。

- 5. 汉字 加强部件的教学,介绍汉字的结构规律和书写规律,帮助学习者认写汉字,逐步 化解汉字难的问题。
- 6. 文化知识 开始多用学习者母语或媒介语介绍,便于学习者了解、学习与汉语有关的、必要的文化知识。随着学习者汉语水平的提高,文化知识将逐渐融合到课文中去。
 - 7. 自我评估 自我小结本课的学习情况。

此外,为增加汉语学习的趣味性,启发学习者对汉语特点的思考,每课还在最后增设"趣味汉语"小板块。

配產资源

《综合练习册》 主要供学习者课下练习用。除了汉字练习外,还有语音、句型、词汇的练习,以及听说读写全面的技能训练。此外还设有一些交际性、任务型的练习。

《教师用书》 就每课的教学目的、教学步骤和方法等提出建议,并对教材内容进行说明。对语音、语法、词汇的有关知识做较详细的介绍,并尽可能提供教案和教辅资料,供教师参考。

《同步阅读》 加强语言输入,培养阅读技巧,使课内学到的语言结构得到重现和运用。

《测试题》 每课有一个小测试卷,期中和期末各有一个单元测试卷,最后还有一个大测试卷,方便教师准备课堂或学期测试及学习者自测。

网络资源专区 提供教案、课件及教材的练习参考答案等,实现资源共享。

网络课程平台 辅助教师授课,同时提供智能化的班级和学生管理系统,实现学习者在线智能学习与互动。其网络沟通功能可实现全球的《新实用汉语课本》用户联络和在线交流。

鸣谢

《新实用汉语课本》第 3 版的修订工作,得到孔子学院总部/国家汉办一如既往的关心、指导与帮助。北京语言大学副校长、前北语社董事长戚德祥博士,北语出版社董事长兼总编辑张健博士和北语出版社社长兼北美分社社长郝运博士,自始至终给予支持与帮助,为修订工作提供了可靠的保证。特向他们表示衷心的感谢。

考虑到《新实用汉语课本》国际通用的现状,在此次修订过程中我们向分布在各大洲、长期使用本教材并从事汉语教学研究的多国学者们提出了咨询,得到他们宝贵的意见和建议。他们还同意担任本教材新版的咨询小组成员,继续关注教材在各地的使用情况,并继续提出建议。特向他们表示我们的谢意。

加拿大多伦多大学吴小燕博士和怀雅逊大学司徒祥文博士担任本教材第 3 版的英文翻译工作,北语社责任编辑付彦白和孙玉婷、美术编辑张静和李佳、画师李慧麟和刘谱为本教材的编辑出版工作付出了辛勤的劳动。没有他们的通力协作,也不会有我们面前的这套亮丽的新版本。

本教材是在第1版的基础上修订而成的。第1版的作者为张凯、刘社会、陈曦、左珊丹、施家炜和刘珣,主编为刘珣。是他们的辛勤工作为《新实用汉语课本》打下了坚实的基础。由于种种原因,部分原作者未能继续参与第3版编写的工作,特向他们为第1版所做的努力致以衷心的感谢。

我们要特别感谢本教材第1版的加拿大主要协作方——不列颠·哥伦比亚大学亚洲学系中国语文部的老师们,特别是陈山木主任和郑志宁先生,为本书第1版的完成做出了出色贡献。

《新实用汉语课本》第 3 版从内容到形式都是全新打造,我们希望它能以更专业、更国际化的新面貌呈现给世界汉语学习者,让学习者感受到选择它来学习汉语,更实用、更有效、更容易;也让我国对外汉语教学界的这套已有 30 余年的品牌教材,继续为汉语加快走向世界服务,为帮助各国朋友们学习汉语做贡献。

期待使用本教材的教师和学习者提出宝贵意见,以便我们今后继续对本教材做新的改进,使之不断与时俱进。

编者 2015年5月 于北京语言大学

Preface

As a product of the second generation of the *Practical Chinese Reader* series, *New Practical Chinese Reader* (NPCR) is a series of comprehensive Chinese textbooks compiled at the beginning of the 21st century for adult beginners who are native English speakers or who use English as their language of instruction. This is the third edition of NPCR, mainly targeting students at overseas universities, Confucius Institutes, and high schools. It may also be used for study on one's own.

A Popular Chinese Language Textbook Series Used Worldwide

Ever since its publication in 2002 as a key textbook series planned by the Office of the Chinese Language Council International (a.k.a., Hanban), it has been well received by students and teachers of Chinese all over the world. It was first published with annotations and translations in four languages: English, Russian, Thai, and Spanish. In 2009, with the strong support of Hanban/Confucius Institute Headquarters, a beginner-level Chinese language textbook, was added to NPCR, annotated and translated into nine languages: English, French, German, Russian, Spanish, Arabic, Japanese, Korean, and Thai, which were published one after another. At the same time, we partially revised the English edition and published the 2nd edition from volumes 1 to 4. At the present time, from North and South America, East and West Europe to Australia, from Asia to Africa, there are a large number of users of the 1st and 2nd editions. For example, the number of copies of the Spanish edition sold in 2014 was six times the number in 2009. Over the past 12 years, all the first volumes of various editions have altogether been reprinted 31 times. Some countries also bought the copyrights of NPCR. All these indicate that *New Practical Chinese Reader*, like its previous generation *Practical Chinese Reader* in 1980s to 1990s, is one of the most widely used and influential basic Chinese language teaching materials. In 2010, NPCR won the Award for Outstanding International Chinese Language Teaching Materials.

Teaching Goals

The teaching goals of this series of textbooks are to gradually develop students' ability to use Chinese through the study of its structure, functions, and related cultural knowledge, as well as the training in listening, speaking, reading, and writing skills. The textbooks will cultivate students' crosscultural communicative skills and raise their multicultural awareness, and at the same time help students master some strategies for learning the Chinese language, and increase their interest in learning the language.

The whole set consists of six volumes. Volumes 1 to 4 are at the basic level, focusing on the

interesting stories of the lives of a few young foreign students in China and their friendships and interactions with their Chinese friends and teachers. Volumes 1 and 2 introduce Chinese customs and culture relevant to some Chinese expressions and ideas within the setting of campus and daily life. Volumes 3 and 4 encourage cultural comparisons and discussions on the topics that young students are interested in. Upon completing the four volumes, students will have a good command of the fundamental structures and functions to express themselves, and may reach Level 4 or 5 of the new HSK (Hànyǔ Shuǐpíng Kǎoshì – Chinese Proficiency Test). Volumes 5 and 6 are at the intermediate level, with the contents reflecting various aspects of Chinese society, embodying the current situation and traditional culture in China. In addition to expanding and deepening the teaching of vocabulary and grammar, the teaching of linguistic structures emphasizes complex sentences and paragraphs, which will help to develop students' ability to understand and use high-intermediate functions and topics, especially their communicative competence to express themselves using sentences extensively. After that, students' Chinese proficiency may reach Level 5 or 6 of the new HSK.

The Concept for Compiling and Revising NPCR

Recently, a new situation, an unprecedented advancement in the teaching and learning of Chinese as an international language, has emerged. Theories and methods of second language teaching have also undergone new developments. Many of these changes have led to the creation of the 3rd edition of NPCR.

The compilation and revision of this series of textbooks aim at producing a series of textbooks that are "easier to learn" for students and "easier to use" for teachers. The 3rd edition carries on the fine tradition in China of teaching Chinese as a foreign language for over half a century. It absorbs the new findings in theories and methods in language teaching in China and abroad, particularly emphasizing the research in the patterns of Chinese language teaching itself. It maintains the pedagogy of "the integration of structure, function and culture" that embodies the characteristics of Chinese language teaching. We believe that firmly mastering the structure of a language is the foundation of developing the use of a language. This requires numerous drills and exercises to obtain the four basic skills of listening, speaking, reading, and writing. It should also help adult learners to understand the necessary grammar and rules to form phrases and make sentences. As for a "genuine foreign language" like Chinese, which is entirely different from most students' mother tongues according to the language families, it is particularly important to emphasize the study and mastery of pronunciation, vocabulary, sentence patterns, grammar, and discourse, etc. It is essential to pay close attention to the principle of going from simple to complex, from easy to difficult, with constant repetition. Only then can learning become simpler and smoother. A language textbook should also help students understand the culture and society of the target language, thereby better communicating in that language. These are the main principles for compiling and revising NPCR.

New Features of the 3rd Edition

Having been revised, the 3rd edition emphasizes learners' initiative and creativity in learning, continuously motivating them and giving them a sense of achievement. Each lesson has a Warm-up section added at the beginning, and a Self-evaluation section at the end.

The 3rd edition emphasizes learning by doing, strengthening classroom interactions and collaborative learning; while insisting on the teaching of linguistic structures, it gives priority to communicative and task-oriented activities.

The part of the Text of the 3rd edition offers present-day contents, and is more interesting and more suitable for the needs of the learners. The topics are more focused and explicit; the linguistic functions are more clear-cut and practical; the language is authentic and natural. The most commonly used vocabulary has been chosen, and more supplementary words are added. The arrangement of the Language Points is more logical, with stress on the difficulties and key points in the language. More emphasis is given to the coordination of mechanical drills, communicative activities, and task-oriented exercises. The contents are arranged by categories, making it convenient for students to select a section based on their needs.

The revised NPCR can be used as comprehensive Chinese textbooks for foreign students who major in Chinese or take Chinese as an elective. Each volume has 10 lessons (the first volume also has two optional preparatory lessons on phonetics). Each lesson requires approximately 4-5 class sessions. One volume can be completed in one semester.

The Layout of the 3rd Edition Textbook

Introduction to Phonetics

It is extremely important that students, from the very beginning, pay attention to the pronunciation and tones of the Chinese language. The 3rd edition contains two preparatory lessons on phonetics. In addition to teaching phonetics systematically, these two lessons provide many exercises on initials, finals and tones, as well as some daily conversations and classroom expressions (N.B.: These two lessons don't teach any grammar or sentence patterns. The teaching of the linguistic structures starts from Lesson 1). The basic knowledge of Chinese characters is introduced concurrently. Teachers may decide how to teach these two preparatory lessons based on the specific needs of their students.

Main Lessons

1. Warm-up

At the beginning of each lesson, there are two probing questions to stimulate the interest of students, leading them into the lesson.

2. Text

This section provides necessary topics and typical scenes for students to learn and use basic structures and functions of the Chinese language. The Text highlights the functions and repeats the linguistic structures in this lesson. The Text in Volumes 1 and 2 primarily uses the format of dialogues (two in each text) to strengthen listening and speaking, two of the overall requirements of the four language skills at the basic level. In the Text, *Hanyu Pinyin* and Chinese characters appear together, going from heavy use of *pinyin* to gradually reducing the reliance on it.

New Words

Each lesson analyzes the morphemes (characters) which make up each word, making it easy for students to understand and memorize, and thereby helps them to grasp the rules of word formation. At the same time, through various word combinations, they are reinforced to master the usage of the new words.

Notes

The main contents explain the usage of the words, introduce the necessary cultural background and knowledge, and supplement the previously learned grammatical points. Some sentences whose grammar has not yet been covered are accompanied by translation to help students understand.

3. Language Points

Key Sentences

They embody the main language structures and functions of the lesson, which must be thoroughly mastered.

Grammar

Focusing on the characteristics and difficulties of the Chinese language, this section gives necessary explanations for the main language structures that appear in the lesson. It stresses the regular patterns of the sentences instead of systematical presentation of the grammar. After each point is explained, exercises, although may be mechanical, are immediately provided to reinforce students' understanding of the point in question. The relatively complex grammatical points and vocabulary usages are often introduced using several lessons and are not meant to be taught all in one lesson ahead of time. Each text repeats, as much as possible, the main language points of the previous lesson. Each volume has one or two summaries of the grammar covered so far, helping students to progressively review all the grammatical points already studied.

4. Practice and Application

Supplementary Words

This section closely coordinates with the content of the Text and expands related vocabulary, facilitating communicative and task-oriented classroom activities, and allows students to absorb the supplementary words according to their ability.

Pronunciation Drills

In view of the characteristics and difficulties of pronunciation in Mandarin for foreign students, this section places special emphasis on practicing challenging sounds, reinforcing students' achievements in the pronunciation skills they have acquired.

Conversation Practice

Building upon the topic and main linguistic functions of the lesson, this section allows students to use the grammatical structures learned to conduct meaningful conversations.

Listening and Repeating

This section, based on the topic and main linguistic functions of the lesson, facilitates the application of the grammatical structures learned through listening and speaking exercises in different scenarios.

Reading Comprehension

Using short narrative passages to repeat the already learned sentence patterns and vocabulary, this section focuses on training in paragraph comprehension and smooth expression.

Task and Activity

Based on the drills and the meaningful exercises, this section provides more communicative and task-oriented activities, developing students' ability to use Chinese in a variety of ways.

Writing Exercise

Due to the characteristics of the Chinese language, the progress in reading and writing is generally more difficult than listening and speaking, of which writing is the most difficult. Writing should be learned from the very beginning, starting with writing Chinese characters, new words, expressions, and through the integration of reading and writing, gradually progress from guided writing to free writing.

5. Chinese Characters

This section emphasizes the importance of teaching Chinese character components by introducing the composition of a character and writing rules, thus assisting students to recognize and write characters, gradually reducing the difficulty of learning Chinese characters.

6. Cultural Knowledge

This section is first introduced in the students' mother tongue or intermediary language so that they can gain insight into the cultural information related to and necessary for their language studies. As their proficiency in Chinese improves, cultural knowledge will be incorporated more and more in the Text in Chinese.

7. Self-evaluation

This section checks students' progress in the lesson.

Besides, a section Fun with Chinese is added at the end of each lesson to increase the interest in learning Chinese and to stimulate students to think about the special features of the Chinese language.

Supplementary Resources

The *Workbook* is primarily for students to do exercises while out of class. In addition to Chinese character exercises, there are exercises on pronunciation, sentence patterns, and vocabulary, as well as comprehensive skill training in listening, speaking, reading, and writing. There are also some communicative and task-oriented activities.

The *Instructor's Manual* gives suggestions for the goals, steps, methods, and so on for teaching each lesson, and also explains the teaching materials. It introduces the relevant knowledge about phonetics, grammar, and vocabulary in detail, and provides teaching plans and supplementary materials as references for teachers.

The *Companion Reader* strengthens the input of the Chinese language and develops reading skills, repeating and applying the language structures learned in class.

The *Tests and Quizzes* provides a quiz for each lesson, as well as a mid-term test and a final exam. All these facilitate teachers' preparations for classroom teaching, testing and students' self-testing.

Online Resources provide teaching plans, courseware files, and answer keys to the exercises and so on to be shared by all users.

The platform for online courses helps teachers to teach; at the same time it provides computerized classroom and student management, facilitating students' online learning and interaction. This online platform allows the global NPCR users' exchanges and interactions to happen.

Acknowledgements

The revision work of the NPCR 3rd edition has been under the ongoing guidance of and with the assistance of Hanban/Confucius Institute Headquarters in China. Dr. Qi Dexiang, Vice-President of Beijing Language and Culture University (BLCU) and the former President of BLCU Press, Dr. Zhang Jian, Chair and Editor-in-Chief of BLCU Press, and Dr. Hao Yun, President of BLCU Press and President of Phoenix Tree Publishing Inc. in North America, have given constant and strong supports to the revision of NPCR. We express our heartfelt thanks to them.

In view of the worldwide use of NPCR, we sought consultations from the international scholars who have been using the first two editions of this series in teaching for a long time and have been engaging in the research of teaching Chinese as a foreign language, whose valuable opinions and suggestions have been incorporated into the revisions. They agreed to serve as the consultants to continue to care about the use of this series in their localities, and keep on giving feedback. We express our sincere gratitude to them.

Dr. Helen Xiaoyan Wu at the University of Toronto and Dr. John Edward Stowe at Ryerson University, the two Canadian translators of the 3rd edition in English, Mr. Fu Yanbai, Managing Editor,

Ms. Zhang Jing and Mr. Li Jia, Artistic Editors, and Mr. Li Huilin and Mr. Liu Pu, artists, all made significant contributions to the compilation of this edition. Without their concerted efforts, there would have been no new edition.

The 3rd edition is based on the revision of the 1st edition. The authors of the 1st edition are Zhang Kai, Liu Shehui, Chen Xi, Zuo Shandan, Shi Jiawei, and Liu Xun, with Liu Xun as the Chief Compiler. Their hard work laid a solid foundation for NPCR. For various reasons, some original authors were unable to continue to participate in the compilation of the 3rd edition. We truly appreciate all the efforts they made for the 1st edition.

We would like to give special thanks to our main Canadian collaborators of the 1st edition, the Chinese language teachers in the Department of Asian Studies, University of British Columbia, particularly to the Coordinator Dr. Robert S. Chen and Mr. Zhining Zheng, who contributed greatly to the completion of the 1st edition.

From the contents to the format, the 3rd edition has been completely revised. We hope that this new edition will encourage international students to choose NPCR for its greater practicality, effectiveness, and easy use, and will continue to allow the world to access this series of textbooks of Chinese as a foreign language that has been popular for over 30 years, thereby supporting our international friends in learning Chinese.

We sincerely hope that teachers and students who use our teaching materials will offer their valuable suggestions so that we can keep these textbooks up along with the times.

The compilers

May 2015

Beijing Language and Culture University

目 录 CONTENTS

语音预备课

1	你好	2	谢谢
•	第一部分 1 ★语音知识 1. 汉语语音基本介绍 2. 声母: b p m f d t n l 3. 韵母: a o e i u ü 4. 声调: 四声 5. 轻声	•	第一部分 21 ★语音知识 1. 声母: j q X 2. 齐齿呼韵母: ia ie iao iou ian in iang ing 撮口呼韵母: üe üan ün iong
	第二部分 5 ★语音知识 1. 声母: g k h 2. 开口呼韵母: ai ei ao ou 3. 鼻韵母: an en ang eng ong 4. 三声变调 第三部分 9 ★语音知识 1. 声母: zh ch sh r 2. 韵母: -i[1] 3. 合口呼韵母: ua uo uai uei uan uen uang		第二部分 25 ★语音知识 1. 声母: z c s 2. 韵母: -i[ŋ] 第三部分 28 ★语音知识 1. 韵母: er 2. 儿化 3. "不" 的变调 第四部分 31 ★语音知识
	## ueng ## 12 ★语音知识 1. "一" 的变调 2. 拼写规则 (1) —— 隔音规则 3. 语音复习小结 (1) ★汉字 1. 汉字的起源 2. 汉字的起源 2. 汉字的基本笔画 3. 汉字的笔顺与书写的基本规则 ★文化知识 汉语和普通话		1. 拼写规则(2)——省略规则 2. 语音复习小结(2) ★汉字 1. 汉字的复合笔画(1) 2. 汉字偏旁: 飞 女 ★文化知识 汉字和汉语拼音

Hello	2	Thank you	
PART ONE1	•	PART ONE 21	
 ★ Knowledge about Phonetics 1. The basic sounds in Mandarin 2. Initials: b, p, m, f, d, t, n, and l 3. Single finals: a, o, e, i, u, and u 4. Tones: The four basic tones 5. The neutral tone 		 ★ Knowledge about Phonetics 1. Initials: j, q, and x 2. Finals that begin with i: ia, ie, iao, iou, ian, in, iang, and ing Finals that begin with ü: üe, üan, ün, and iong 	
PART TWO 5	•	PART TWO 25	
 ★ Knowledge about Phonetics 1. Initials: g, k, and h 2. Front-sonorant compound finals: ai, ei, ao, and ou 3. Finals with nasal endings: an, en, ang, eng, and ong 		 ★ Knowledge about Phonetics 1. Initials: z, c, and s 2. The final: -i[η] PART THREE 28 ★ Knowledge about Phonetics 	
4. Third tone sandhi PART THREE	•	 The final: er The retroflex ending The tone sandhi of "bù 禾" (not) PART FOUR ————————————————31 ★ Knowledge about Phonetics	
3. Finals that begin with u: ua, uo, uai, uei, uan, uen, uang, and ueng PART FOUR 12 ★ Knowledge about Phonetics 1. The tone sandhi of "yī —" (one) 2. Summary of the spelling rules (1): Rules for separation of syllables 3. Brief review of phonetics (1) ★ Chinese Characters		 Summary of the spelling rules (2): Rules for the omission of syllables Brief review of phonetics (2) ★ Chinese Characters Compound strokes of Chinese characters (I) Chinese radicals: ^p ↓ ↓ ★ Cultural Knowledge Chinese Characters and Hànyǔ Pīnyīn 	
 The origin of Chinese characters The basic strokes of Chinese characters Basic rules for the stroke order and the way of writing Chinese characters ★ Cultural Knowledge Chinese and Pǔtōnghuà (Mandarin) 			

课号	标题	话题	功能
1	你最近怎么样	问候	1. 日常打招呼 2. 问名字 3. 问候 4. 问候他人
2	你是哪国人	介绍	 1. 问好 2. 介绍他人 3. 问姓氏 4. 问国籍 5. 告别 6. 指认物品 7. 问喜好
3	你们家有几口人	家庭	1. 问家庭 2. 问职业 3. 招待客人 4. 问年龄(1)
4	你明天几点有课	学习	1. 谈学习(1) 2. 约会 3. 问时间(1) 4. 问专业
5	祝你生日快乐	生日	1. 说日期 2. 表歉意 3. 表遗憾 4. 问年龄(2) 5. 祝贺生日
6	图书馆在食堂北边	方位	1. 问路 2. 描述位置 3. 劝慰 4. 表达未听清 5. 问不懂的词